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CO JE NOVÉHO

Dokončen skatepark
V červenci byl dokončen projekt rekonstrukce 
a  rozšíření skateparku v  Mlynářském parku. 
Původní skatepark byl jedním z  nejstarších 
betonových skateparků v  České republice. 

Díky realizaci tohoto projektu se skatepark po-
sunul do současného a  zároveň nadčasového 
standardu. Celý návrh je komplexní, vyváže-
ný, poskládaný ze stabilních prvků a doplněný 
barvami, které skatepark propojují s přilehlým 
streetballovým hřištěm. Realizaci zajistila 
společnost Bonidee MNG s.r.o., která uspěla ve 
výběrovém řízení na zhotovitele. Náklady pro-
jektu dosáhly výše 5,19 mil. Kč a byly hrazeny 
z obecního rozpočtu. Slavnostní otevření ska-
teparku proběhlo 2. září. Více na str. 10 a 35.

Fotovoltaika na střechách ČOV
V  červenci byla zahájena realizace projektu 
v rámci kterého budou instalovány fotovoltaic-
ké elektrárny na střechách čistíren odpadních 
vod v Dolních Břežanech a ve Lhotě. Realizaci 
projektu zajistí společnost S‑Power Business 
Solutions, s.r.o., která uspěla ve výběrovém 
řízení na zhotovitele s  nejnižší cenovou na-
bídkou. Projekt bude dokončen v  průběhu le-
tošního října. Na realizaci získala obec dotaci 
z Modernizačního fondu (Státní fond životního 
prostředí). Celkové způsobilé náklady projektu 
dosáhnou výše 1,725 mil. Kč a dotační příspě-
vek pokryje náklady ve výši 0,629 mil. Kč.

Otevření nájezdů/sjezdů
na Pražský okruh
Mimoúrovňová křižovatka na Pražském okru-
hu (Dolní Břežany, Písnice) zůstává nadále 
otevřená. Na základě Opatření obecné povahy, 
které vydalo Ministerstvo dopravy, je termín 
otevření prodloužen do 30. 6. 2025.

Zvýšení bezpečnosti pěších
Z  důvodu zvýšení bezpečnosti pěších došlo 
v  srpnu ke zvýraznění vodorovného doprav-
ního značení u  přechodu pro chodce u  auto-
busové zastávky Dolní Břežany, Hradišťátko. 
Proběhla také instalace svislých dopravních 
značek – pozor děti a zákaz objíždění autobu-
su.

Komunikace Javorová
V červenci byla dokončena rekonstrukce ko-
munikace Javorová ve Lhotě. Realizaci zajisti-
la společnost HES stavební s.r.o., která uspěla 
ve výběrovém řízení na zhotovitele. Náklady na 
realizaci dosáhly výše 1,7 mil. Kč a byly hraze-
ny z obecního rozpočtu.



Dolnobřežanský Rozhled

02 Program slavností

03 Co je nového

07 Slovo starosty

08 Novinky se STAR

10 Skatepark

13 Zajímá vás

14 Lhota – projekt zázemí

15 Domov pro seniory

16 Sociální oblast

17 Zdravotnictví

18 Školství

22 Rozhovor

24 Infocentrum

26 Spolkový život

32 Stalo se 

36 Sport

43 Z historie

43 Divadlo

CO JE NOVÉHO

OBSAH

4

Komunitní energetika
Obec podniká další kroky v oblasti komunitní 
energetiky. V srpnu byla podaná žádost o regis-
traci do Elektroenergetického datového centra 
(EDC). Obec tak získala možnost, formou ak-
tivního zákazníka, sdílet vyrobenou elektřinu 
mezi obecními budovami.

Komunikace V Ouzkém
V červenci byla dokončena 1. etapa opravy ko-
munikace V Ouzkém ve Lhotě.
Rekonstrukci zajistila společnost HES staveb-
ní s.r.o., která ve výběrovém řízení uspěla s nej-

nižší cenovou nabídkou. Náklady na rekon-
strukci dosáhly výše 2,4 mil. Kč a byly hrazeny 
z obecního rozpočtu. Předpokládáme, že opra-
va zbývající části komunikace bude provedena 
ještě v letošním roce.

Chodník Ke Zlatníkům, Jílovská
Byla dokončena realizace chodníků v  ulicích 
Ke Zlatníkům a Jílovská. Realizaci zajistila 
společnost HES stavební s.r.o. Náklady ve výši 
2,4 mil. Kč byly hrazeny z obecního rozpočtu.

Nové konvektomaty
V průběhu prázdnin byla ve školní jídelně pro-
vedena výměna konvektomatů. Díky tomu do-
šlo ke zdvojnásobení kapacity přípravy jídel, 
tedy výraznému zvýšení efektivity. Ve výběro-
vém řízení uspěla s nejnižší cenovou nabídkou 
1,1 mil. Kč společnost AMEREX trade s.r.o.

Lhotecké komunitní
a sportovní zázemí 
Projekt řeší výstavbu nové klubovny, přesun an-
tukového volejbalového hřiště a úpravu veřejné 
zeleně. Projektová dokumentace je zpracovaná 
a byla podána žádost o stavební povolení. V ná-
vaznosti na získání stavebního povolení bude 
zahájena realizace. Pravděpodobně se tak sta-
ne v  první polovině příštího roku. Předpoklá-
dané náklady na realizaci projektu dosáhnou 
výše 10 mil. Kč. Více info na str. 14.
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Modernizace kotelny 
V  průběhu letních měsíců byl realizován pro-
jekt modernizace plynové kotelny v  základní 
škole. Cílem projektu je snížení energetické 
náročnosti budovy školy. Realizaci zajistila 
společnost INSTAMA s.r.o., která ve výběrovém 
řízení uspěla s cenovou nabídkou 1,36 mil Kč.

Nové stojany na kola
Ve veřejném prostoru u náměstí (mezi Cukrár-
nou Bruno a realitní kanceláří RE/MAX) byly 
instalovány nové designové stojany na kola. 

Stojany vyrobené z recyklované a plně recyklo-
vatelné hliníkové slitiny umožňují pohodlné 
zaparkování 6 kol, v ideálním případě pojmou 
až 9 kol.

Lhotecký naučný okruh
Aktuálně probíhá revitalizace Lhoteckého na-
učného okruhu. Postupně jsou opravovány jed-
notlivé prvky mobiliáře a dochází také k obmě-
ně informačních cedulí.

Kalendář Dolní Břežany 2025
Obec vydala nový stolní kalendář na rok 2025, 
který je sestaven ze soutěžních snímků letoš-
ního ročníku fotosoutěže Dolní Břežany se nám 

líbí. Kalendář je k zakoupení v kulturním a in-
formačním centru. Cena kalendáře 95 Kč. Pro 
účastníky fotosoutěže Dolní Břežany se nám 
líbí 2024 je na pokladně obecního úřadu při-
praven k vyzvednutí jeden kalendář zdarma. 
Jedná se o odměnu a poděkování za zaslané 
snímky.

Milostivé léto 2024
od 1. července do 30. listopadu pro-
bíhá oddlužovací akce Milostivé 
léto 2024, která se tentokrát týká 
dluhů u zdravotních pojišťoven, konkrétně 
těch, které jsou vymáhány v daňové exekuci. 
Více na www.milostiveleto.cz.

Svoz bioodpadu 
20.–22. 9. 2024 Lhota, Zálepy, Jarov
Kontejnery budou přistavovány v pátek odpole-
dne a odváženy v pondělí dopoledne.
Stanoviště:
– Lhota:  K Hájovně x Keltská (horní náves),
     K Lesní školce.
– Zálepy:  Spojovací x Na Zálepech
     (U Maňasky).
– Jarov:  parkoviště.

13.–15. 9. 2024 Dolní Břežany
Kontejnery budou přistavovány v pátek odpole-
dne a odváženy v pondělí dopoledne. 
Stanoviště:
– Za Pivovarem (u sportovní haly),
 V Úvozu, K Opidu, Pampelišková.
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SLOVO STAROSTY

Může mít naše obec
neuvolněného starostu?

Před osmi lety (prosinec 2016) se v této rub-
rice tehdejší starosta zamýšlel nad tím, jest-
li lze zodpovědně plnit funkci neuvolněného 
starosty (tedy starosty, který má i jiné zaměst-
nání). Tou dobou byla obec již třináctým ro-
kem řízena nejen neuvolněným starostou, ale 
i  čtyřmi neuvolněnými radními. Fakt, že ani 
jeden z  pěti členů rady nepobíral tak dlouho 
za svou práci „plný“ plat, byl spíše výjimečný. 
Zároveň šlo o období dynamického rozvoje, kdy 
se z Dolních Břežan stal úspěšný příklad obce 
s  prvotřídní architekturou, veřejným prosto-
rem a službami.

Tento rok se nám debata o neuvolněném sta-
rostovi do obce vrátila otevřený dopisem opo-
zičních zastupitelů. Ten naznačuje, že neuvol-
něný starosta brání úspěšnému rozvoji obce. 
Jelikož byl dopis otevřený a  veřejně šířený, 
cítím povinnost na něj jako starosta reagovat. 
Všichni si zaslouží vědět, jak to s neuvolněným 
starostou tedy je.

Máme za sebou takřka dva roky od voleb. Za 
tu dobu jsem ušel ve funkci starosty kus ces-
ty. Stejně jako bývalý starosta jsem zpočátku 
funkci kombinoval s  manažerským postem 
v bance. Považuji za neetické, abych pobíral dva 
platy zároveň, tudíž jsem od počátku kandido-
val na funkci jako neuvolněný. Mou motivací 
byl obrovský obdiv k odvedené práci a touha se 
z úspěchu nejen radovat, ale i ho spoluvytvářet. 
Z  banky jsem po několika měsících souběhu 

stejně odešel, abych se mohl věnovat obci kaž-
dý den a naplno, než se zodpovědně zapracuji. 
Toto období trvalo rok. Nedávno jsem se k práci 
na úvazek vrátil, i když tentokrát již do státní 
správy, která je starostování přeci jen bližší. Na 
každodenní fungování obce měla tato změna 
již minimální vliv a věřím, že ji nikdo z obyva-
tel nikterak nepocítil.

To, jestli obec funguje či nikoliv, nemá to-
tiž zásadní souvislost s  tím, kolik radních je 
uvolněných. Důležité je úplně něco jiného. 
Jde o vizi, zápal, týmovou práci. Také je klíčo-
vé mít výkonný aparát postavený z kvalitních 
lidí. Na naší radnici máme 30 zaměstnanců 
a  v  příspěvkových organizacích (škola, škol-
ka, jídelna) dalších takřka 100. Nedáme na ně 
dopustit. Je u nás v obci již zaběhnutou praxí, 
že rada (tedy vrcholný politický orgán obce, 
kterému starosta předsedá) každý rok zveřejní 
roční akční plán s konkrétními cíli, které jsou 
vztaženy k desetiletému strategickému plánu. 
Vše je na webu, včetně zpětných vyhodnoce-
ní plnění akčních plánů a velmi doporučuji si 
tyto dokumenty pročíst. Letos, stejně jako loni 
a předloni, se nám podaří drtivou většinu bodů 
splnit. Ukazujeme občanům, že nejen zodpo-
vědně a koncepčně plánujeme, ale také úspěš-
ně dotahujeme do konce.

Uvolnění či neuvolnění.
Matěj Novák, starosta

Obec shání vánoční strom
Zdánlivě předčasně se tímto obracíme na občany s následující výzvou. Máte‑li na své zahradě 
vzrostlý jehličnatý strom, který se chystáte odstranit a který splňuje všechny formality po-
třebné k jeho pokácení, dejte nám vědět! Třeba se nám podaří využít ho jako strom vánoční, 
který v letošním roce v době adventu ozdobí břežanské náměstí.
Kontaktujte nás na tel.: 604 622 586.
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Jedním z příkladů úspěchu je vývoj speciál-
ních povrchů, které zabraňují přilnutí mikroor-
ganismů. Tento projekt je výsledkem unikátní 
spolupráce mezi experty z Přírodovědecké fa-
kulty UK v centru BIOCEV a Fyzikálního ústa-
vu AV ČR v Centru HiLASE. Kombinace mikro-
biologie a špičkových laserových technologií 
přináší revoluční řešení pro boj s biofilmy, kte-
ré představují vážný problém v medicíně i prů-
myslu. Mohou způsobovat vážné komplikace, 
například infekce ve zdravotnických zaříze-
ních, kde na katétrech nebo implantátech mo-
hou vést k chronickým infekcím, které jsou ob-
tížně léčitelné. V průmyslovém prostředí zase 
biofilmy přispívají ke korozi a znečištění zaří-
zení, což zvyšuje náklady na údržbu a snižuje 
efektivitu procesů. 
Moderní metody, jako antimikrobiální úpravy 
povrchů a nanotechnologie, nyní díky naváza-
né spolupráci přinášejí řešení, jak přichycení 
mikroorganismů zabránit. 
Tým Zdeny Palkové z BIOCEV, známý svým 
odborným přístupem k mikrobiologii, spo-

NOVINKY ZE STAR

Mezioborová spolupráce v region STAR 
funguje a přináší konkrétní výsledky
V roce 2015 byl založen STAR Research & Innovation Cluster jako reakce na významné investice do 
vědy a výzkumu v Dolních Břežanech a Vestci. Hlavním cílem bylo propojit výzkumné instituce 
v regionu a vytvořit inovační eko‑systém, podporující vznik nových firem. Od začátku jsme věřili, 
že mezioborová spolupráce povede k objevům, které budou prospěšné nejen pro vědu, ale i pro širší 
společnost. Dnes, s velkou radostí vidíme, že se skutečně daří tyto cíle naplňovat a obyvatelé regi-
onu mohou být právem pyšní na to, co zde vzniká.

lupracuje s laserovými specialisty z HiLASE 
pod vedením Petra Hauschwitzte na vývoji 
pokročilých nanostrukturových úprav povr-
chů. Tyto úpravy využívají špičkové laserové 
technologie k vytváření struktur s detailními 
rozměry v řádu nanometrů, které jsou menší 
než průměrné mikroby. Takové struktury vý-
razně zvyšují šance na to, že mikroorganismy 
nebudou schopny přilnout na povrch, čímž se 
minimalizuje riziko vzniku biofilmů. Výsledky 
jejich práce mají potenciál zlepšit hygienické 
standardy ve zdravotnictví a zvýšit efektivitu 
průmyslových procesů, což je úspěch, na který 
může být náš region opravdu hrdý.
Za STAR klastr máme obrovskou radost, že se 
nám daří naplňovat hlavní cíle, se kterými byl 
klastr založen. Vidíme konkrétní výsledky, 
které nejen posouvají hranice vědy, ale zároveň 
přispívají k lepší kvalitě života. Tím se region 
stává místem, kde věda skutečně žije a mění 
svět kolem nás.

Více informací k projektu na star‑cluster.cz.
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Konsorcium Brain4Industry je dalším vyni-
kajícím příkladem úspěšné spolupráce mezi 
organizacemi v  regionu STAR, která přináší 
konkrétní a měřitelné výsledky. Je řízené Fy-
zikálním ústavem AV ČR a  sdružuje špičko-
vá vědecká pracoviště, inovační organizace 
a  technologické firmy s  cílem pomoci malým 
a  středním podnikům a  výrobním firmám 
v  oblasti využívání moderních digitálních 
technologií, aditivní výroby, umělé inteligence 
a dalších inovativních řešení.
V  červenci 2023 bylo vedle budovy obecního 
úřadu otevřeno Inovační centrum Brain4Indu-
stry, které během svého prvního roku pomohlo 
několika desítkám firem s  přípravou a  imple-
mentací rozvojových projektů. Konsorcium 
se po vzoru zahraničních institucí výrazně 
zaměřuje na oblast vzdělávání. Na jaře 2024 
byla spuštěna vzdělávací platforma Brain4In-
dustry Akademie, která si klade za cíl přenášet 
technologické znalosti do každodenní praxe 
firem skrze vzdělávání. Akademie se zamě-
řuje na zvyšování produktivity zaměstnanců 
prostřednictvím praktických kurzů v  oblas-
tech jako digitalizace, optimalizace procesů, 
aditivní výroba a  rozvoj soft skills. Její cílem 
je posílit schopnost týmů rychle reagovat na 
změny a  nové výzvy, což zvyšuje odolnost fi-
rem. Neustálé vzdělávání přináší nové nápady 
a  přístupy, které zvyšují konkurenční výhodu 
a  podporují inovační kulturu. Brain4Industry 
Akademie nabízí komplexní přístup, propoju-
jící technické vzdělávání s rozvojem měkkých 
dovedností a  podporou při implementaci no-
vých technologií. Důraz je také kladen na udr-
žitelnost, přičemž technologická řešení před-

BRAIN4INDUSTRY AKADEMIE – nová vzdělávací 
platforma nabízí vzdělávání pro malé a střední  
firmy v oblasti inovací

stavovaná akademií mají pozitivní dopad na 
životní prostředí. Tento inovativní krok reflek-
tuje aktuální trendy v oblasti vzdělávání a vý-
znamně přispívá k dlouhodobému růstu a kon-
kurenceschopnosti firem. Oblast vzdělávání je 
koordinována STAR klastrem. Region STAR se 
tak stává inspirací nejen v oblasti technologic-
kého rozvoje, ale i v přístupu k integrovanému 
vzdělávání.
Konsorcium Brain4Industry získalo prestižní 
označení Evropského digitálního inovačního 
hubu, což potvrzuje jeho úspěch v  evropské 
konkurenci. Díky této značce může malým 
a  středním podnikům poskytovat své služby 
včetně vzdělávání s  využitím podpory de mi-
nimis zdarma nebo s minimálním doplatkem, 
což výrazně usnadňuje přístup k  moderním 
technologiím a  vzdělávání. Firmy v  regionu 
mají příležitost využít tyto špičkové služby pří-
mo v místě, kde působí.
Více informací na academy.brain4industry.cz.

Jana De Merlier

Noc vědců 2024
Tématem letošního ročníku je Proměna – od evoluce v přírodě po evoluci v technologiích.
Můžete se těšit např. na komentované prohlídky experimentálních hal, fyzikální pokusy a spous-
ty dalších zajímavých stanovišť. Na své si přijdou jak nejmenší návštěvníci, tak zkušení vědci. 
Přijďte zažít neopakovatelnou atmosféru Noci vědců.
KDY: Pátek 27. 9. 2024. KDE: Laserová centra Eli a HiLASE.
Program akce je k dispozici na národním webu akce: www.nocvedcu.cz.
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SKATEPARK

Ptám se místostarosty Lubomíra Havla, jaké 
kroky obec pro realizaci tohoto projektu učini-
la?
Kroky standardní, tedy příprava projektu, za-
jištění financování, odsoutěžení dodavatele 
a  následně realizace. Vše bylo až netradičně 
bezproblémové, až na ten výběr dodavatele. 
Realizace skateparků je trochu jiný typ stavby. 
Firem, které mají zkušenosti, které to umí, není 
mnoho. A  tak jsme kvalitní firmu, která bude 
mít volnou kapacitu spíše hledali, než vybíra-
li. Soutěže proběhly tři – 2022, 2022, 2024, a až 
napotřetí jsme byli úspěšní. Trvalo to tedy déle, 
než jsme si představovali, ale zase na druhou 
stranu, stálo to za to. Nový skatepark je za mě 
nádherný. A skejťáci říkají, že vyvážený a kom-
plexní. Tedy pro širší škálu uživatelů. Věřím, 
že bude sloužit skvěle, jak v  části, která si již 
získala název „měsíční krajina“, tak ve street 
sekci. Přeji holkám a klukům na koloběžkách, 
kolech a  skateboardech mnoho krásných po-
hodových ale i adrenalinových zážitků.

Náš nový skatepark navrhli architekti z  U/U   
Studia, otázky míří na architekta Jiřího Kotala:
Jsou dané obvyklé prvky či zóny, které ve ska-
teparku nesmí chybět?
Ve skateparcích by podle nás neměl chybět 
mobiliář nebo nějaké místo na sezení, kam si 
můžou uživatelé odložit své věci, když jezdí, 
nejlépe nějaké vyvýšené místo pro snadnější 
kontrolu. Dále pak by neměly chybět základní 
překážky jako grindbox na zemi nebo flatbar, 
které slouží jak pro začátečníky, tak i pokročilé 
jezdce na rozježdění.

Všímáte si detailů, které ovlivňují pocit z dané-
ho prostředí, platilo to i u nás? Máme tu nějaký 
razantní detail?
Vždy se snažíme, aby návrh byl svým způso-
bem unikátní a  šitý na míru danému místu. 
Proto rádi vycházíme z  kontextu lokality, dě-
láme swot analýzu a snažíme se soustředit na 
silné stránky a vypořádat se se slabými strán-
kami místa. Zde byla silná stránka místa zdaři-

Skatepark
Měli jsme jeden z  nejstarších betonových skate parků v  republice. Díky projektu rekonstrukce  
a rozšíření skateparku se posunul do současného a nadčasového standardu. 
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lý krajinářský park od významného architekta 
Zdeňka Sendlera. Proto jsme i náš návrh s pa-
nem architektem konzultovali a snažili se za-
chovat princip zapuštěných ploch skateparku, 
ohraničených žulovou kostkou. Slabou strán-
ku jsme zde viděli v bezprostřední blízkosti 
obslužné komunikace, proto jsme podél ní na-
vrhli chodník, který je streetovým rozšířením 
skateparku a rozšiřuje tak možnosti jízdy, aniž 
by se ubíraly plochy zeleně..

Skateboarding a další freestylové sporty se ne-
ustále vyvíjejí, jak výrazně se tím pádem mění 
požadavky na prvky na skateparcích.
Díky monolitickému stříkanému betonu, lze 
zrealizovat v podstatě jakýkoliv tvar překážky. 
To dříve nešlo, tato technologie nebyla u  nás 
rozšířená. Požadavky na prvky ve skatepar-
cích se různí, podle toho, od jaké skupiny nebo 
i  jednotlivce zrovna přicházejí. Obecně může-
me říci, že pro kola BMX se navrhují překáž-
ky s  většími dimenzemi a  pro skateboarding 
s  dimenzemi menšími. V  našich návrzích se 
snažíme vyhovět všem skupinám a  vytvořit 
multifunkční zábavný prostor pro každého. 
Samozřejmě vše je limitováno velikostí plochy, 
a tedy i dostatkem financí.

Pojďme k samotnému návrhu – co všechno ob-
sahuje?
Obsahuje streetovou část, kde najdeme prvky 
typu flatbar, grindbox, manual box ale také chi-
na bank, který je dominantou téhle části ska-
teparku. V  té druhé části se pak nachází roz-
jezdové rádiusy různý velikostí a dvě mohutné 
zábavné vlny. Plocha této části je z velké části 
zvlněná, a tak působí kontrastně se striktními 
ostrými tvary streetové části. Obě části jsou 
ale navzájem propojeny, aby zachovávaly ply-
nulost pohybu. Neméně důležitou částí je pak 
plocha věnovaná k odpočinku. Nachází se 
u  stávající betonové zdi, která odděluje hřiště 
od skateparku. Jsou zde umístěny lavičky ve 
formě masivních trámů, ze kterých je do ska-
teparku bezpečný rozhled.

Zakládáte si na tom, že místa vámi navržená 
neslouží jenom pro skateboarding, ale i  jako 
veřejný prostor vybízející k sociální interakci. 
Čím toho lze dosáhnout?

Důležitým aspektem tohoto přístupu je absen-
ce oplocení. Když totiž skatepark neoplotíte, 
stává se přirozeně součástí veřejného prostoru 
a tím i místem otevřeným, inkluzivním, vítají-
cím všechny kolemjdoucí. Zde byl tento přístup 
nastaven architektem již u  původního ska-
teparku a my na to navázali.

Všechny architekty a  inženýry ve vašem stu-
diu spojuje vášeň pro skateboarding. Už jste si 
náš skatepark osobně vyzkoušeli?
Ano a  velice nás baví. Těšíme se na další ná-
vštěvu.

Realizaci zajistila společnost Bonidee MNG 
s.r.o., ptám se Martina Loužeckého:
Potýkali jste se při stavbě s nějakými nečeka-
nými problémy?
Za nás to byla nejúspěšnější stavba, co se týká 
stresu při realizaci. Byla to naše 16 stavba na 
našem území. Každá stavba s sebou něco nese, 
překopnutý kabel, chyba v betonáži, logistická 
chyba. Nic takového se tady nestalo. Projekt 
nebyl úplně jednoduchý, amorfní prvky se slo-
žitě vyměřují a staví. Takže stavba jako taková 
byla těžká, ale nevznikly žádné komplikace, 
v časovém harmonogramu také ne, od staveb-
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ního dozoru žádné dotazy, které by znamenaly 
pozdržení. Za nás idylická stavba, kéž by tako-
vé byly všechny další.

Vždy se snažíte zapojit lokální jezdce, aby se 
stavby zúčastnili.
Je to fajn systém, jezdci mají možnost se le-
cos o  tvorbě skateparků dozvědět a  pochopit. 
Zrovna na této stavbě se nám to dost podařilo, 
pomáhali nám lidé jak z pražské komunity, tak 
z  míst poblíž vás. Rád bych jim touto formou 
poděkoval.

Které prvky budou z vašeho pohledu uživatele 
skateparku nejvíc bavit?
Ta vlna je něco dost unikátního, takovéto prv-
ky se sice dělají, ale v Praze či blízkém okolí si 
neuvědomuji, že by něco takového bylo. Je za-
jímavá pro zkušené jezdce, ale zařádí si na ní 
i malé děti. A to nové prodloužení, které je mezi 
příjezdovou cestou a  streetballovým hřištěm, 
tak v  tom pruhu je china bang, což je překáž-
ka, která se v městském prostředí nachází dost 
často, ale ve skateparcích se tak často nestaví, 
je to unikátní. Pro jezdce na skatu je to vylože-

ně lákavý prvek. A my jsme moc rádi, že jsme 
tuhle překážku mohli zhotovit.

I vaše firma je složena z aktivních skateboardi-
stů, tedy stejně jako projekčního ateliéru, i vás 
se musím zeptat, vyzkoušeli jste si už, co jste 
u nás postavili?
Jasně. Projeli jsme si to, baví nás to. Vzal jsem 
s sebou pár jezdců a všichni z toho byli nadše-
ni. Bylo by něco špatně, kdyby to bylo jinak.

Markéta Mayerová
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Podpořte břežanské parky ve finále 
soutěže Adapterra Awards
Soutěž Adapterra Awards pořádaná Nadací Partnerství a Integra Consulting přináší inspirativní 
příklady adaptací na změnu klimatu. Do letošního ročníku soutěže se přihlásilo 77 realizovaných 
projektů. Odborná porota vybrala 20 projektů, které postupují do finále. Projekt Keltského a Mly-
nářského parku se dostal mezi finalisty a bude usilovat o co nejlepší umístění. Aktuálně probíhá 
také veřejné hlasování o Cenu sympatie. Budeme rádi, když naše parky ve veřejném hlasování 
podpoříte. Předem děkujeme za Váš hlas.
Hlasování veřejnosti probíhá na www.adapterraawards.cz a ukončeno bude 15. října 2024.
Vítěze soutěže Adapterra Awards 2024 a Ceny sympatie 2024 vyhlásí Nadace Partnerství na slav-
nostním ceremoniálu 6. listopadu 2024 v Praze.

Slavnostní pojmenování Náměstí 
Věslava Michalika
Dovolujeme si Vás pozvat na slavnostní akt po-
jmenování prostoru za obecním úřadem, který 
ponese jméno dlouholetého starosty Věslava 
Michalika, jež stál za výraznou proměnou naší 
obce.

KDY: v sobotu 21. 9. 2024 ve 12 hodin
KDE: prostor za obecním úřadem

U této příležitosti bude zahájena tematická 
výstava Proměny Dolních Břežan, kterou zde 
můžete navštívit do 8. října 2024.
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Nové prostory pro volnočasové aktivity
Obec se snaží vytvořit nová zázemí pro komunitní a sportovní volnočasové aktivity. Na Zálepech 
usiluje o vykoupení pozemků u ,,černých chat“ a ve Lhotě je připraven projekt revitalizace stávají-
cího hřiště. Před jeho vznikem kontaktoval starosta obce všechny nositele sportovních aktivit ve 
Lhotě v minulosti i nyní, sportovní komise vyjádřila podporu revitalizaci hřiště a novému zázemí 
pro možné oživení sportů v lokalitě, komunitní komise hledala možné využití pro aktivity a spol-
ky. Další podrobnosti k připravenému projektu nám sdělí architektka Anna Šlapetová:

Nejdůležitější na tomto místě je veřejný prostor. Tím, že došlo k dohodě obce s MŠMT, které vlastní 
vedlejší pozemek, o jeho užívání, může na něm vzniknout pro občany parčík, je to také cesta k Zá-
visti. Vznikne i důležité vstupní místo kolem křižovatky, které se otevře pro setkávání občanů, 
vytvoří jim vstupní velkorysý koridor navazující do parku a dále.

Původně se řešilo jen nové zázemí u hřiště, teď je to dražší.
Hřišti vždycky chybělo pořádné zázemí. Původně jsme chtěli vytvořit „jen“ zázemí a přidělat WC. 
Jenže to je nekoncepční, je nutné se na to podívat z hlediska širších vztahů, jak to bude využívané 
v celém území a v souvislostech. Od začátku mě tam iritovalo, že centrem dění jsou popelnice 
a bariéra plotu s vysokými tújemi, v místě, kde se vám naopak má otevřít veřejné prostranství. 
Došlo tedy na přemístění popelnic, budovy zázemí jsou rovnou ve veřejné části, tedy nepotřebuji 
tam dále již ploty a tím vzniklo větší „společenské“ místo s lavičkami a stromy, kde mohou např. 
čekat rodiče na děti, či se lidé jen tak potkávat. Použijeme modulární architekturu, ta je rychle re-
alizovatelná a cenově dostupná, děláme terasy a přípojky, dláždíme prostor kolem, sázíme stromy, 
nasvětlujeme hřiště, to vše je také poměrně nákladné.

Tedy konkrétně, jak je nové zázemí navrženo?
Jsou to celkem 4 kontejnery. Tři z nich jsou spojené a tvoří prostor pro komunitu, se zázemím, 
kuchyňkou, i promítacím plátnem. Dá se vyjít na terasu, která je zastíněná dřevěnými lamelami, 
ty současně chrání prostor před létajícími balóny. Dá se tam i grilovat, např. v době turnajů lze tedy 
lehce zajistit občerstvení. Do zázemí se dá vejít jak zvenku, tak i zevnitř, je tam i bezbariérové WC 
pro invalidy, toalety a voda budou přístupné všem. Poslední kontejner je extra skladem na sítě 
a balóny atd. Věřím, že si celý prostor budou občané užívat.

Kdy se předpokládá realizace?
Žádost o stavební povolení byla podána. V návaznosti na jeho získání bude zahájena realizace, 
pravděpodobně v polovině příštího roku.

M.M.
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Domov pro seniory
Vedení obce dlouhodobě podporuje zřízení do-
mova pro seniory v  naší obci. Projekty uvažo-
vané v prostorách zámku a následně v ulici Na 
Panský se bohužel nepodařilo naplnit. Majitelé 
se rozhodli objekty využít jiným způsobem. Ak-
tuálně však obec jedná se společností Senlife, 
která má zájem realizovat projekt domova pro 
seniory v místní části Zálepy, v místě, jež mělo 
být ke stejným účelům (jiným subjektem) využi-
to již dříve. Na bližší informace se ptám starosty 
Matěje Nováka:
V létě bylo vydáno stavební povolení pro stavbu domova pro seniory na Zálepech. Jaký postoj 
k projektu zaujímá obec?
My o domov pro seniory v obci velmi usilujeme. Demografická křivka hovoří jednoznačně, veške-
ré služby pro naše nejzkušenější spoluobčany budou stále více potřeba. Moc bych si přál, aby se 
domov otevřel ještě v tomto volebním období. Věřím, že se to podaří. Vzhledem ke skutečnosti, že 
několik předchozích podobných projektů v minulosti z různých důvodů nevyšlo, posupovali jsme 
při výběru vhodného partnera velmi obezřetně.
Jaká je konkrétně role obce? Proč vlastně tuto službu neprovozuje sama?
Uzavřeli jsme smlouvu s investorem. Projektu poskytneme veškerou potřebnou součinnost. Na-
příklad vybudujeme připojení na vodu a kanalizaci a zrekonstruujeme část komunikace. Samotný 
domov bude mít soukromého provozovatele. Nemyslíme si, že takto specializovanou instituci by 
měla řídit obec. Už jen sehnat a udržet kvalifikovaný personál je v dnešní době takřka nadlidský 
úkol, pokud se v této oblasti již nějakou dobu nepohybujete. Přenecháme to tedy profesionálům.
Jaké má společnost Senlife zkušenosti?
Tato společnost provozuje komplex zahrnující Domov pro seniory, Domov se zvláštním režimem 
(např. pro klienty s Alzheimerovou chorobou) a apartmány pro seniory v Mělníku a nově od letoš-
ního roku stejná zařízení také v Tmáni na Berounsku. Obě lokality jsme navštívili a nelze si než 
přát, aby něco podobného vzniklo i tady u nás. 
Kdy by se měl domov pro seniory otevřít?
Plánované otevření je v první polovině roku 2026, když všechno poběží, jak má. V příštím čísle vás 
budeme o projektu podrobněji informovat.       M.M.
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Kvalitní podzim života
Vážení čtenáři, dovolte nám informovat vás, co je u nás nového. Jak už většinou víte, 
zabýváme se péčí o osoby v domácím prostředí a rozvozem obědů.

Nově spolupracujeme s Potravinovou bankou. Mezi potřebnými máme nejen naše klienty seniory, 
ale také matky samoživitelky. V praxi systém funguje tak, že denně svážíme potraviny z obchodů, 
se kterými máme navázanou spolupráci. Převážně se jedná o chlazené potraviny, pečivo, občas 
ovoce a zeleninu, kterým se blíží doba spotřeby. Potraviny rozdělíme a buď je klientům zavážíme 
nebo si je ve výjimečných případech sami vyzvednou.
Pokud byste chtěli tuto službu využívat nebo víte o někom, kdo by tuto pomoc potřeboval, kontak-
tujte nás na email: martina.kmochova@kvalitnipodzimzivota.cz.

Vážíme si všech našich podporovatelů a děkujeme jim. Mezi významné nové podporovatele patří 
Nadace EP Corporate Group, díky níž jsme mohli navýšit i kapacitu v sociálních službách pro oso-
by nad 80 let.

Společně jsme také připravili akci s názvem Terapie přírodou, která byla určena pro naše klienty 
a jejich rodiny a konala se 7. září. Cílem této akce bylo setkání seniorů se svými vrstevníky v mi-
nipivovaru Vlastenec v Březové‑Oleško. Jednalo se o tematické zakončení léta s terapeutickými 
zážitky. Terapie přírodou se zvířátky je skvělý způsob, jak strávit čas mimo domov, relaxovat a na-
čerpat novou energii a stejně jako loni byla i letos přijata s velkým nadšením, sdíleli jsme radost 
a klid, který tato terapie přináší. Během dne si naši senioři a jejich rodiny užili i zábavnou soutěž 
Upeč buchtu a piknikový oběd. Cílem této akce bylo podpořit socializaci seniorů, umožnit setkání 
s rodinou a přáteli, a poskytnout příležitost k navazování nových přátelství. Těšíme se na příště.

V sobotu 21. 9. 2024 na akci Svatováclavské slavnosti v Dolních Břežanech nás můžete navštívit 
u našeho stánku, kde vám bude náš personál plně k dispozici v případě jakýchkoliv dotazů. Pokud 
byste nás na stánku nezastihli, můžete nás kontaktovat přes naše webové stránky: www.kvalitni-
podzimzivota.cz.

Lenka Klestilová, ředitelka

Obědy pro seniory ve školní jídelně
Školní jídelna nabízí obědy pro seniory. V  souvislosti s  nárůstem nákladů na obědy ve školní 
jídelně, připravila obec dotační program s  názvem Dotované stravování seniorů starších 70  let  
s trvalým pobytem v obci. Senioři, kteří mají zájem si odebírat (vyzvedávat) obědy ve školní jídelně 
si tak mohou požádat o příspěvek ve výši 20 Kč/osobu/porci. Stačí vyplnit jednoduchou žádost a tu 
odevzdat na podatelně obecního úřadu. V případě splnění všech kritérií (věk a trvalý pobyt v obci), 
je se seniorem uzavřena veřejnoprávní smlouva a finanční příspěvek následně posílán přímo na 
školní jídelnu. Cena za 1 oběd je tak po započtení příspěvku 86 Kč. Cena bez příspěvku 106 Kč.
Více informací na tel.: 220 990 819, www.sjdb.cz.

Pečovatelská služba 
Iveta Veselá tel.: 774  975  308 vesela.kpz@email.cz

Ivana Pohlová tel.: 778 095 716 ivana.pohlova@seznam.cz

Obědy – objednání
Jaroslava Kubásková tel.: 778  095  906 obedy.kpz@email.cz
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Podzimní očkování
Pomalu nám léto končí a čekají nás podzim-
ní měsíce, tyto měsíce jsou vhodné nejen pro 
očkování proti chřipce, o kterém jsme již psali, 
ale také pro další očkování, zejména pro očko-
vání proti klíšťové encefalitidě a proti pneumo-
kokům.

Očkování proti klíšťové encefalitidě je vhodné 
zahájit v  měsících na přelomu podzim/zima, 
optimální jsou listopad a prosinec, neboť zá-
kladní očkování představují 3 dávky vyžadující 
relativně dlouhodobé intervaly podání. Ale zde 
třeba uvést, že již první 2 dávky jsou dostatečné 
pro vytvoření krátkodobé ochrany, a tak může-
te být připraveni na další sezónu.
Od 50 let je očkování proti klíšťové encefaliti-
dě hrazené ze zdravotného pojištění. Ostatním 
věkovým kategoriím na tuto vakcínu přispívají 
všechny zdravotní pojišťovny v  rámci svých 
preventivních a bonusových programů.

Očkování proti chřipce je vhodné stihnout před 
vznikem epidemií chřipky, protože zhruba 2–4 
týdny po tomto očkování jsou potřeba pro vy-
tvoření dostatečné ochrany u očkované osoby. 
Optimální obdobím je září, říjen a listopad. Ob-
vykle se chřipkové epidemie objevují ke konci 
roku nebo začátkem nového roku. Nestihnete-
‑li toto očkování včas, můžete se nechat očko-
vat i později ale musíte mít na paměti, že po 
dobu vytváření imunitní odpovědi po očkování 
nejste dostatečně dobře chráněni proti chřipce. 
Očkování dětí (podle typu vakcíny do 5–12 let) 
se provádí 2 polovičními dávkami podávaný-
mi v  měsíčním intervalu. Vzhledem k  tomuto 
schématu je vhodné očkovat děti co nejdříve, 
aby byly včas dostatečně dobře chráněny.
Od 65 let je očkování proti chřipce hrazeno 
z veřejného zdravotního pojištění. Do 65 let při-
spívají zdravotní pojišťovny.

Očkování proti pneumokokům, tj. proti bak-
teriálnímu onemocnění, které se zpravidla 
nejčastěji objevuje rovněž v období pozdního 
podzimu a zimy. Někdy se také mluví o infekč-
ním onemocnění zápalu plic. Je vhodné očko-
vat malé děti (starší 2 let) a osoby starší 50 let 
stejně jako osoby s  nedostatečně kvalitním 

imunitním systémem. 
Očkování se provádí 
podáním jedné dávky 
vakcíny a ochrana se vytvoří po 2–4 týdnech 
(individuálně). Očkování lze provést v  jeden 
den spolu s očkováním proti chřipce.
Na očkování proti pneumokokovým nákazám 
přispívá pojišťovna do 65 let. Od 65 let je plně 
hrazeno z veřejného zdravotního pojištění. 
Zastavte se u nás na poliklinice Centrum zdra-
ví Dolní Břežany a domluvte si očkování. 

Rozšíření týmu
na naší poliklinicee
Gynekologie:
MUDr. Veronika Poláková ‑ ordinuje od září
Komplexní ambulantní péče, vyšetření 
pacientek od 15 let.

Pneumologie pro dospělé:
MUDr. Šimovič Juraj – ordinuje každou 
středu a čtvrtek 8.00–16.00 hod.

Fyzioterapie:
Bc. Zeidlerová Andrea – specializuje se i na
bolestivá záda a bere pacienty od 2–3 let.

Objednání přes Call centrum: 277 000 222
nebo na recepci polikliniky.

Přejeme vám krásný a zdravý podzim.
Vaše Poliklinika
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Umění a řemesla
– velká výstava žákovských 
prací ve Škole Břežany
V prostorách Školy Břežany probíhala v červnu 2024 již tradiční výstava žákovských prací. Ten-
tokrát pod názvem Umění a řemesla představila celoroční práci žáků 1. a 2. stupně v předmětech 
Výtvarná výchova a Člověk a práce. Cílem výstavy bylo ukázat komplexní tvorbu dětí veřejnosti, 
ale také umožnit žákům sebereflexi a seznámit se s pracemi spolužáků. 

Děkujeme všem návštěvníkům, kteří si výstavu přišli prohlédnout osobně. Ti, kteří nás navští-
vili opakovaně, ocenili opět nové nápady a kreativní přístup, nováčci byli překvapeni rozsahem 
tvorby i profesionální instalací. Věříme, že právě rozsah a důkladná příprava této každoroční udá-
losti z ní tvoří tradici v pravém slova smyslu, a proto se také k výstavě i na těchto řádcích vracíme 
a připomínáme si ji jako společný kulturní a inspirativní zážitek. 

A protože si takto velký projekt zaslouží náležitou pozornost, byla i naše výstava oficiálně ote-
vřena slavnostní vernisáží. Zúčastnil se jí hojný počet návštěvníků z řad rodičů a veřejnosti. Ver-
nisáž zahájilo hudební vystoupení třídy 7. C pod vedením pana učitele Martina Koňaříka. Hosty 
přivítala ředitelka školy Iva Fischerová a místostarosta obce Dolní Břežany pan Lubomír Havel. 
Koncept výstavy a tým, který se na přípravě výstavy podílel, představila vedoucí umělecké sekce, 
paní učitelka Zuzana Macáková, která celou výstavu zaštítila. V programu vernisáže nechybělo 
také chutné občerstvení připravené pod vedením paní učitelky Míly Strnadové. Příjemnou atmo-
sféru pozdního odpoledne dokreslovala hudební produkce našich stávajících i bývalých starších 
žáků. V hale školy zahráli téměř v klubové atmosféře na elektrické kytary.

K výstavě jsme připravili i rozsáhlou fotogalerii vystavené tvorby, kterou můžete shlédnout na 
webových stránkách školy (odkazy níže). Fotografie jsou opatřeny popisky s uvedením použité 
techniky. Uvidíte zde výtvarné práce 1. stupně, výtvarné práce 2. stupně (kresba, malba, grafic-

Návštěvníci výstavy během vernisáže.
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Člověk a práce, kreativní dílna,
vedla M. Strnadová

Projekt Cirkus, 6. C, modelované loutky,
vedla Z. Macáková

Les a život v lese, malba, 9. A,
vedla M. Neubertová

ké techniky, prostorová tvorba a plastika, textilní tvorba, kombinované techniky, velkoformátová 
tvorba), dále tvorbu z technická dílny, kreativní dílny, práce ze cvičné kuchyně a díla z projektu 
Linky umění. 

Doufáme, že Vás fotografie potěší a nalákají k osobní návštěvě výstavy v aktuálním školním 
roce. Budoucí exponáty začínáme s dětmi tvořit právě v těchto dnech.
Děkujeme všem žákům za pilnou práci a jejich pedagogům za kreativní přístupy  
a nápady.

Fotogalerie na www.skolabrezany.cz/o‑nas/fotogalerie nebo prostřednictvím QR kódu.
Tereza Hrejsemnou, Zuzana Macáková

Projekt Linky umění, Masky života, keramika, 
vedla A. Koláčková
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Škola da Vinci
Předtím, než jsme se na škole da Vinci rozutekli vstříc prázdninovému odpo-
činku a novým dobrodružstvím, událo se u nás mnoho zajímavých věcí. Bě-
hem června proběhly na druhém stupni a gymnáziu unikátní expedice. Tentokrát jsme se rozdělili 
a vyrazili nejen po celém Česku, ale i po Evropě. Studenti pracovali v deseti věkově smíšených 

skupinách na různorodých projektech – mapovali dopad Harryho Pottera na turismus ve Skotsku, 
sledovali kampaně při volbách do Evropského parlamentu, tvořili studentský film či výtvarná díla 
inspirovaná benátským Biennale, putovali po horách nebo jako kočovní divadelníci po krajině, 
věnovali se postindustriální Ostravě a zkoumali fenomény jako bohování v Žítkové, vorařství na 
Vltavě či převaděčství na Šumavě.

V novém školním roce 2024/2025 nás tradičně čekají zahajovací adaptační kurzy, kde v komu-
nitě přivítáme prvňáky, ale také šesťáky na druhém stupni a nové středoškoláky. Těšíme se také 
na objevování světa v rámci běžné výuky i během naší jedinečné projektové výuky a domácích 
i zahraničních výjezdů. Hned v prvním týdnu října proběhne první projektový týden s osmáckým 
výjezdem na partnerskou školu v Kodani či novověké dějiny pro gymnazisty. Páťáci se v polovině 
října vypraví do britského Bath pokračovat na well‑beingovém projektu se svými tamními vrs-
tevníky. Čekají nás také první projektové dny na 2. stupni a gymnáziu zaměřené na různá témata, 
včetně přípravy na maturitu pro 3. a 4. ročník gymnázia.

Je před námi zahájení postupné proměny a dostavby areálu školy. Vzhledem k tomu, že plné vy-
užití kapacit dálkového středoškolského oboru předškolní a mimoškolní pedagogika i další plány 
rozvoje školy vyžadují navýšení prostor, dojde k rozšiřování areálu a postupné přestavbě někte-
rých budov.
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ZUŠ Harmony
Na začátku letních prázdnin se u památníku Antonína Dvořáka ve Vysoké  
u Příbramě hrála již tradičně opera Rusalka. Vybrané žačky tanečního oboru 
ZUŠ Harmony pod vedením Sabiny Bažan-
tové tančily v představení po boku význam-
ných českých umělců, kde ztvárnily lesní 
žínky a klasickou Polonézu.

Kromě Dolnobřežanského Rozhledu můžete dění v  naší škole sledovat na našem webu www.
skoladavinci.cz a na sociálních sítích, kde najdete například videa ze zmiňovaných projektů, ale 
i spoustu dalších střípků z každodenního života v da Vinci.

V případě zájmu o studium nás neváhejte kdykoliv kontaktovat. První den otevřených dveří naší 
střední školy proběhne již v úterý 8. 10. Osmáci a deváťáci, kteří přemýšlí, jestli by da Vinci mohlo 
být vhodnou školou pro ně, se můžou kdykoli přihlásit na Den gymplákem a zkusit si, jaké to je 
u nás studovat. Na konci listopadu budeme mít stánek na Schole Pragensis. A pokud máte doma 
školkáčka, je stále možné ho/ji přihlásit do lesní třídy, kde nám pro tento školní rok zbývá ještě 
několik volných míst. Těšíme se na setkání s vámi!

Škola da Vinci

Blahopřání jubilantům
Ve třetím čtvrtletí letošního roku oslavili naši sousedé významné narozeniny:

Zdeněk Dousek
Drahuše Kořínková
Zdenka Polanecká
Miloslava Řezníčková
Jan Čejka
Marie Hozmanová
Jiří Červenka
Bohumil Hozman
Jarmila Hrůzová
Jiří Paclík

Věra Švejdová
Milada Vraná
Milan Strnad
Václav Gabriel
Jarmila Trojanová
Hana Koldová
Šárka Kosková
Zdeněk Klápa
Magdalena Micková
Marie Součková

Petr Gucfa
Věra Marková
Marie Šťastná
Vladimír Bečvář
Eva Stodolová
Jiří Malík
Stanislava Krčálová
Václav Řehák
Jiří Výborný
Alena Moravcová

Iva Opletalová
Marie Smutná
Luboš Vávra
Blanka Bobková
Bohumil Novák
Jaroslav Petrák
Zdeněk Chaloupka

Hodně zdraví a lásky!



22 Dolnobřežanský Rozhled

Před 27 lety jste se z  milovaného Valašska 
přestěhovala do Prahy a  pak do Zálep, co vás 
k tomu přimělo? Byla vaše kultivovaná drama-
turgická vize příliš kultivovaná na divoké de-
vadesátky nebo jste jen chtěla změnu?
Z Ostravy jsem nechtěla, ale všichni s pamětí 
a názorem tehdy museli postupně odejít, nebo 
mlčet. Já jako první. A  můj manžel, režisér 
a první polistopadový ředitel ostravské televi-
ze byl v těch divokých devadesátkách svědkem 
neuvěřitelných lží a  nenávisti. Chtěl se vrátit 
ke své profesi režiséra a také domů, do Prahy. 
A tak jsem šla s ním. Chalupu ve Štramberku 
jsme vyměnili za Dolní Břežany, tehdy dost za-
nedbané. To, co se z nich podařilo udělat býva-
lému starostovi a jeho týmu, je neuvěřitelné. Je 
to teď opravdu krásné místo k životu.

Na vašem kontě dramaturgyně či scenáristky 
je asi stovka televizních her. Když se píše te-
levizní hra, odehrávají se autorovi v hlavě jed-
notlivé scény? I s vysněným obsazením?
Každý autor má svůj specifický způsob psaní 
a také důvod, proč píše. Každopádně je to nej-
větší dobrodružství, jaké znám.
Je rozdíl, jestli píšete původní hru nebo hru na 
motivy či dramatizaci. Všechno má svá spe-

cifika a vyžaduje nejen autorskou fantazii, ale 
také znalost „řemesla“. Ano, dost často jsem 
psala nebo dramaturgovala text s  představou 
konkrétního herce. Třeba v  seriálu Bez žen-
ské a  bez tabáku to byl Jožka Kroner, s  nímž 
natáčení bylo z mnoha důvodů vždy zážitkem. 
Často jsme točili s E. Cupákem, V. Galatíkovou, 
J. Jiráskovou, M. Vančurovou, O. Sklenčkou,  
K. Fialovou, J. Somrem, D. Medřickou, ti všich-
ni a mnoho dalších herců z oblasti, byli před-
obrazem později natočené reality. Ne vždy se 
vize naplnila, překážkou byla nejčastěji časo-
vá indispozice herců. Pro pražské studio jsem 
napsala dvě hry, Zapomenuté tváře, kde hrála 
celá plejáda našich nejznámějších herců a Na-
děje má hluboké dno, která reprezentovala ČT 
na Zlatém festivalu Praha.
Tam jsem si, do jedné z hlavních rolí, vysnila 
V. Brodského. Když jsem mu volala, s prosbou 
o  účinkování, řekl: „Paní Kosková, já nevím, 
vždyť já jsem tak netalentovaný!“ Dlouho jsem 
se tak nezasmála. Zahrál to pak přímo geniál-
ně.

A když pak vidíte výsledek lišící se od představ, 
jak se s tím jako autorka scénáře vypořádáte?
To se samozřejmě stává, jenže už se s tím nedá 

ROZHOVOR

Šárka Kosková
dramaturgyně, scenáristka, autorka televizních 
a rozhlasových her, dokumentů i pohádek
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nic dělat. Je to ale i naopak, že výsledek předčí 
očekávání.

Kromě televizních her jste i  autorkou mnoha 
rozhlasových. Jak moc se liší jejich psaní, když 
má herec k  dispozici pouze hlas k  vyjádření 
emocí, atmosféry? Je celý postup psaní jiný?
Ano, jde o  úplně odlišné výrazové prostředky 
a způsob psaní, a nedá se říct, že by jeden byl 
jednodušší než druhý. Samozřejmě televize 
a  film se vyjadřují především obrazem, roz-
hlas zvukem. Musíte vědět, jak s tím nakládat. 
Někdy bylo pro mě těžší psát pro rozhlas, ale 
vždycky to byla krásná výzva. Pro pobavení 
dodávám, že ač psaní obojího je stejně náročné, 
největší rozdíl je ve finančním ohodnocení.

Vaše tvorba je velmi barevná, zahrnuje např. 
detektivky, komedie, náročná témata, to přiná-
šel život nebo jste si je takto rozmanitě vybírala 
a chtěla si zkusit různé žánry?
Lákalo mě vyzkoušet si všechno. Byla to po‑ 
každé výzva.

Také jste autorkou mnoha rozhlasových a  TV 
pohádek, ale byly uvedeny až kolem roku 2015 
a později. To už vaše dcery byly dospělé. Měla 
jste je „v šuplíku“ nebo jste dostala chuť je psát 
až později?
Nikdy mě nenapadlo, že mohu a budu psát po-
hádky. Celý profesní život tenduji k  velkým 
a  někdy temným dramatům, ale to pohádky 
často taky. S přibývajícími lety se ke mně za-
čala vracet magie dětství na Valašsku a před-
stava, že najednou jako autor budu svobodnější, 
mohu si jen hrát. To byl ale velký omyl, protože 
napsat dobrou původní pohádku, je skoro řeho-
le a kumšt. Ale měla jsem skvělou rozhlasovou 
dramaturgyni, která uměla autora citlivě vést, 
takže se snad mnohé povedlo.

A kdy ve vás uzrála touha po dokumentech?
Fascinovala mě postava našeho největšího me-
cenáše Josefa Hlávky, a  tak vznikl myslím že 
velmi oceňovaný rozhlasový dokument Archi-
tekt dobročinnosti. Materiály jsem studovala 
celý rok a žasla, co všechno Hlávka stihl a za 
co všechno bychom mu měli být dnes vděční.
Mým hlavním tématem ale bylo a je navázání 
na kauzu autorství Slezských písní, o  nichž 

můj táta, spisovatel Jan Drozd, vydal zásadní 
svědectví, které vyvolalo gejzír emocí. Klad-
ných i velmi zlých. Já natočila dokument, který 
provázelo totéž.
 
Kromě autorství jste po desetiletí působila jako 
dramaturgyně a  získala jste mnohá ocenění. 
Kterého si vy ceníte nejvíce?
Nejraději mám hru Jsou určité hranice  
s D. Kolářovou, Vl. Brabcem a V. Jandákem, kte-
rá rozvíjí téma lásky a zrady, ale hlavně meta-
fyzického působení zla  – války. Nutí člověka 
přemýšlet o jeho příčinách a vede k závěru, že 
bychom neměli dopustit, aby vůbec vzniklo. 
Z toho rodu je i příběh osamělých bratří Evan-
gelium podle Pastýřů, který se vrací do tem-
not 50. let. Oba filmy získaly nejvyšší možná 
ocenění na světových festivalech. Jsou určité 
hranice první cenu v Tokiu, kde soutěžilo přes 
pět set filmů z celého světa a Evangelium tře-
tí místo v kanadském Banffu. Šlo tehdy o náš 
druhý největší zámořský úspěch v této oblasti 
tvorby v kontextu celé České televize.

Jako členka Výboru FITESU jste iniciovala, aby 
se předávání prestižních cen Trilobit uskuteč-
nilo v Dolních Břežanech, jak k tomu došlo?
Filmový a  televizní svaz FITES změnil před-
sedu, jímž byl řadu let významný dokumenta-
rista Martin Vadas, a  tak nějak přirozeně pod 
novým vedením režiséra Jaroslava Černého 
byl vznesen požadavek na změnu místa koná-
ní Trilobitu v rámci Středočeského kraje. Řek-
la jsem si, že Dolní Břežany s  panoramatem 
zámku a výzkumného ústavu ELI by mohly být 
tím místem. Navštívila jsem tehdejšího sta-
rostu Břežan, Ing.  V. Michalika, který nám po 
krátkém zvažování vyšel vstříc. Jednání s ním 
bylo skvělé, takové bych přála každé podobné 
instituci.

Před pár týdny jste oslavila 80. narozeniny. 
Blahopřejeme! Jak jste si oslavy užila?
Po dlouhé době se podařilo, aby se sešla celá ro-
dina, co si přát víc? Snad jen, abychom si všich-
ni uvědomili, že život je především putováním 
za láskou a štěstím.

Více na: koskova‑sarka.webnode.cz
Markéta Mayerová
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Po prázdninách s Déčkem a s turistickými návštěvníky bychom vás rádi pozvali opět do našeho 
břežanského biografu. A vybírat je opravdu z čeho. Opět nás čekají nejúspěšnější české filmy, filmy 
oceňované na různých festivalech i různé zajímavé dokumenty.
Od října máme pro vás připraven další cyklus archeologických přednášek pana docenta Popelky. 
Veškeré informace najdete na našich webových stránkách.

Snow film fest 2024
Na přelomu října a  listopadu pro vás připravujeme zimní filmový festival 
Snow Film Fest, jehož 13. ročník přináší nejlepší filmy o zimních sportech 
z celého světa i z domácí produkce. Filmy plné adrenalinu, humoru, i dojetí 
vám přeneseme i k nám do biografu.
Těšit se můžete např. na napínavou expedici českého horolezce Máry Holečka, sjíždění ledových 
vodopádů, nebo 600 km dlouhou traverzu přes ledovou poušť. Konkrétní program a časový harmo-
nogram festivalu se dozvíte během září na našich webových stránkách www.ric‑dolnibrezany.cz 
a na FB infocentra i obce. Pár tipů prozradíme…
Snímkem Simply Beautiful o zdolání hrozivé severozápadní stěny nepálské hory Sura Peak vás 
provede jeden z nejzkušenějších českých horolezců Mára Holeček.
Vodácký snímek Ledové vodopády zaznamenává pád na kajaku z nejvyšší výšky vůbec. Arktickou 
expedicí nás bude provázet katalánský dobrodruh a elitní kajakář Aniol Serrasolses.
Ve filmu Changbang: Návrat na zářící horu se o výstup na stejnojmennou horu pokusí 3 lezci z No-
vého Zélandu. Budou úspěšní?
Grónský traverz patří mezi nejnebezpečnější traverzy na světě. Zda se podaří všem členům me-
zinárodní expedice dorazit do cíle v pořádku nám prozradí snímek polské režisérky 600 km přes 
ledovou poušť.
Při sledování snímku Do hor a zpět si uvědomíte lavinovou problematiku a bezpečnost v horách.
Ve snímku s názvem Výstup pro naději se šest horolezkyň vydává ve snaze otestovat vlastní fy-
zické schopnosti na washingtonskou horu Mount Adams, aby šířily povědomí o  rakovině prsu 
a roztroušené skleróze.

Kateřina Šlezingrová
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KNIHOVNA

To byl červen…
Poslední měsíc školy patřil v  knihovně 
(kromě tradičního pasování na čtenáře, 
samozřejmě) výstavě ilustrátora Mirosla-
va Šaška (1916–1980), kterou nám zapůjčila 
jeho nadace. Podkrovnímu prostoru info-
centra výstava neskutečně slušela. Jako by 
mu byla šitá na míru.

Překvapilo mě, kolik lidí jej u nás vůbec 
nezná. V zahraničí uznávaný, doma poma-
lu objevovaný. Proto mě potěšilo, když se 
našli i tací, kteří věděli přesně, za kým jdou. 
Mnozí neznali jeho jméno, ale při prvním 
kontaktu s knihou konstatovali, že jej „ur-
čitě odněkud znají“, pro jiné byl naprostým 
objevem. Pro mě bylo radostí jej předsta-
vovat. Komukoliv. Už nežije, jeho ilustrace 
a texty jsou vtipným a výstižným obrazem 
života let padesátých, šedesátých a  sedm-
desátých. Výstava byla věnována té nejzná-
mější části jeho tvorby, osmnácti barevným 
průvodcům po světových metropolích, ze-
mích, místech a institucích. Ta jej tolik pro-
slavila. Žil v exilu, prvního průvodce po Pa-
říži vytvořil v roce 1959, nabídl anglickému 
nakladatelství a to knihu This is Paris bez 
jediné úpravy vydalo. Následovala lavina 
zájmu, všechny další tvořil na objednávku. 
A kolik jich nestihl dokončit…

Jsem ráda za všechny, kteří přišli, za ško-
láky a  jejich skvělé učitelky, které našly 
čas a  chuť umožnit dětem setkání se svě-
tem podle Miroslava Šaška. Někteří zvládli 
i cestovatelský workshop.

Pokud zahrnu třídy, podívat se během 
měsíce přišlo zhruba 200 dospělých a dětí. 
Pro srovnání: Knihy This is New York se 
prodávalo přes 600 ks denně, když v  roce 
1960 vyšla. A tak si říkám, nezasloužila by 
si výstava větší zájem? Mým snem je, aby 
na ni stála stejně dlouhá fronta jako bývá 
u malování na obličej…

Jarmila Vidová

Výstava byla prodloužena do konce září.
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Prázdniny v Centru Břežánek
Léto v Centru Břežánek bylo opět plné nezapomenutelných zážitků! Bě-
hem prázdnin jsme uspořádali celkem 17 příměstských kempů, které nabídly dě-
tem pestrou škálu aktivit a zábavy. Na své si přišli jak milovníci oblíbených kempů 
z minulých let, tak i ti, kteří toužili po nových dobrodružstvích. Mezi novinkami se 
objevily kempy jako „Letem světem s Willy Fogem“ nebo speciální tábor zaměřený 
na sport a zdravovědu.
Na konci léta proběhlo každoroční letní taneční soustředění Street Dance v Krkonoších, kterého se 
zúčastnily týmy dětí a juniorů. Letošní léto bylo skvělé! 
Nový školní rok je u nás plný novinek a zajímavých aktivit, které jsme pro vaše děti připravili. 

Nové workshopy
Úplnou novinkou jsou workshopy „Smyslo‑hrátky“ a „Hudba a pohyb“, které jsou určené pro rodiče 
s dětmi. Tato setkání budou probíhat jednou měsíčně, což je ideální volba pro rodiny s nabitým 
programem, které hledají kvalitní a časově nenáročné aktivity. Pro starší děti (10+) jsme připravili 
workshopy „Korálkování“ a „Art techniky“, kde se naučí tvořit originální výrobky a umělecká díla. 

Nové kurzy v naší nabídce
Nabídku jsme rozšířili také o několik nových kurzů. Cesta kolem světa je určená pro děti od 7 let, 
kde se hravou formou každý týden seznámí s novou zemí pomocí příběhů a aktivit. Pro předškolá-
ky jsme připravili kurz „Předškolák“, který pomůže dětem s přípravou na vstup do 1. třídy.
Pro mladé nadšence do výtvarného umění ve věku 10–17 let je tu nový kurz „Plátno v barvách“, 
kde se děti naučí základy malby a pokročilé techniky. Nezapomněli jsme ani na oblíbené kurzy 
jako „Dramaták“ a dětskou jógu pro věkové kategorie 7+ a 9+. Pokud máte rádi pohyb na čerstvém 
vzduchu, můžete se těšit na kurzy skateboardingu a inline bruslení.
Pokračujeme také v přípravě dětí na přijímací zkoušky z českého jazyka a matematiky. Náš ob-
líbený kurz „Kreslík“ nyní nabízíme také v ZŠ Ohrobec, zatímco v ZŠ Zvole pokračujeme s kurzy 
Robotiky, Miniparkouru, Parkouru a Break dance. Díky velkému zájmu jsme přidali pateční kurz 
Parkour v tělocvičně školy Da Vinci.

Divadla pro děti každý měsíc
Další novinkou, kterou si nesmíte nechat ujít, jsou naše divadelní představení pro děti. Každý mě-
síc vám nabídneme různé divadelní soubory, které spojují zábavu a vzdělávání. Děti čekají inter-
aktivní pohádková dobrodružství, která jsou skvělou příležitostí, jak strávit čas s rodinou. Hra-
jeme v kinosále Infocentra, Na Panský 11, Dolní Břežany. Vstupenky si můžete objednat v našem 
rezervačním systému na www.brezanek.cz a to včas, aby vám žádné představení neuniklo!

Tradiční akce na obzoru
A samozřejmě nezapomínáme na tradiční akce jako Halloween, Mikulášské divadlo a vánoční 
workshopy.
Opravdu je z čeho vybírat, takže neváhejte a přihlaste se do některého z našich kurzů. Těšíme se 
na vás a vaše děti!

16. 10. Krkonošské pohádky Divadlo Posun zdarma s registrací

13. 11. Hejkal Hugo Dobře naladěné divadlo 100 Kč

5. 12. Cesta do Betléma Mikulášská – Divadélko Kůzle 100 Kč zahrnuje mikulášský balíček

12. 12. Jiřinčina vánočka Divadlo z pytlíčku 100 Kč
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VIGVAM
Nabídka aktivit pro dospělé a seniory 
Vigvam je místem, kde se dospělí a senioři mohou zapojit do některého z našich kurzů či se zú-
častnit různých hudebních nebo vzdělávacích aktivit. Letos jsme pro vás připravili rozmanitý 
výběr kurzů, které vám pomohou udržet se v  kondici, rozvíjet nové dovednosti a  strávit čas ve 
společnosti lidí, kteří sdílejí stejné zájmy.
Pro dospělé máme připraveny oblíbené kurzy jako Ranní jógu a Pilates, které vás příjemně naladí 
na celý den. Pokud máte rádi pohyb a hudbu, určitě si nenechte ujít Street dance, nebo novinku – 
Kurz orientálního tance, který vás zavede do světa exotických rytmů.
Ani letos nezapomínáme na kurzy českého jazyka pro cizince, které vám pomohou lépe porozu-
mět a komunikovat v každodenním životě.
Pro seniory jsme připravili sérii zábavně‑hudebních pořadů a kurzy, které díky podpoře obce na-
bízíme za zvýhodněnou cenu 60 Kč za lekci. V nabídce jsou kurzy Angličtiny v různých úrovních, 
Trénink paměti, cvičení a  relaxační orientální tanec, který vám pomůže zlepšit nejen tělesnou 
kondici, ale i duševní pohodu.
Od října také startuje další semestr Virtuální univerzity třetího věku, tentokrát na téma Barokní 
architektura v Čechách. Tento kurz je skvělou příležitostí k obohacení vašich znalostí a k prohlou-
bení zájmu o historii a umění.
V naší nabídce jsou také kurzy první pomoci, které vám poskytnou základní dovednosti potřebné 
k tomu, abyste v krizových situacích dokázali správně reagovat a pomoci druhým.

Podzimní akce pro seniory
S přihlášením vám rádi poradíme na tel.: 773 619 100 nebo na: info@vigvam‑db.cz

Na kurzy Centra Břežánek a VIGVAMu se můžete přihlásit i po jejich začátku. Pokud 
si nejste jisti s registrací nebo máte otázky ohledně vhodnosti kurzu, neváhejte nám 
napsat e‑mail nebo zavolat. Rádi vám poradíme a najdeme společně to nejlepší ře-
šení.
Děkujeme, že jste s námi!

Za tým Centra Břežánek a VIGVAMu Monika Žáková
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LESNÍ NOVINY

Lesní noviny
Koncem května provedla firma 1. ožin 
v  obecních lesích. Všimli jste si, že na ně-
kolika místech vyrostly konvalinky a ná-
prstník? Na Hradišti se kolem cest značily 
červené tečky na stromech. Tyto stromy, 
především suché, se musí vykácet, protože 
ohrožují návštěvníky lesa.

Koncem května většina ptáků vyvedla své 
potomky. Začaly růst houby, ale brzy přesta-
ly. Zpráva od myslivců, byl spatřen jezevec.

V  lesostepích u Hradiště se instalovalo 
větší množství úlů. Pozoroval jsem, jak sršni 
likvidují včely. Jejich útoky jsou velmi drsné 
a nekompromisní.

Oproti minulému roku, kdy se objevily di-
vizny velice sporadicky, tak letošní rok je 
na divizny velmi štědrý. To samé je vidět na 

mechu. Letos se nepodařilo vidět liščata, tak až příští rok.
Na několika místech se objevila ohniště, a to kolikrát v srdci lesa, kam by se nedostali ani hasiči. 

Lesní zákon není těmto aktivitám nakloněn a přímo rozdělávání ohňů v lese zakazuje.
Letošní rok je velmi štědrý na roháče. Velikost těchto nádherných brouků byla různá, a to od 

maličkých až po velké.
21. 6. večer byl na Zálepech spatřen pár dudků. 15. 7. v poledne byl spatřen dudek v lesostepích  

u Lhoty. Snímek zvláštního srnce ze Lhoty posílám do tohoto článku jako bonus.
Jiří Šimák

Volby
Volby do Zastupitelstva Středočeského kraje ve dnech 20.–21. 9. 2024
Na území obce se hlasuje ve 3 volebních okrscích dle trvalého pobytu voliče (číslo volebního 
okrsku je uvedeno na obálce s doručenými hlasovacími lístky).
Volební místnosti: 
– Okrsek č. 1 a č. 3 – budova základní školy, Na Vršku č.p. 290, Dolní Břežany
 (voliči s trvalým pobytem v části Dolní Břežany)
– Okrsek č. 2 – budova hasičské zbrojnice, Na Průhonu č.p. 220, Lhota
 (voliči s trvalým pobytem v částech Jarov, Lhota, Zálepy)
Hlasovat s voličským průkazem vydaným obecním úřadem lze pouze ve volebních místnos-
tech na území Středočeského kraje. Hlasovací lístky budou doručeny do označených poštov-
ních schránek nejpozději 17. 9. 2024. Vzhledem k omezeným počtům náhradních sad hlaso-
vacích lístků žádáme voliče, aby k hlasování použili doručené sady, za chybějící, poškozené, 
či škrtané lístky budou na místě vydány náhradní. Více na www.dolnibrezany.cz
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FOTOSOUTĚŽ

VÝSLEDKY FOTOSOUTĚŽE 2024
Do letošního ročníku fotosoutěže bylo přihlášeno celkem 98 fotografií. Soutěžilo se ve dvou ka-
tegoriích „Dolní Břežany se nám líbí 2024“ a „Dolní Břežany, žijeme v komunitě 2024“. O vítězích 
letošního ročníku rozhodla Komise komunitní a kulturní. Výsledky fotosoutěže byly slavnostně 
vyhlášeny na akci Jízda slunovratu dne 22. 6. 2024. Výhercům gratulujeme a děkujeme všem, kteří 
se zapojili.

DOLNÍ BŘEŽANY SE NÁM LÍBÍ 2024

DOLNÍ BŘEŽANY,
ŽIJEME V KOMUNITĚ

1. místo – Ivana Marináková
poukázka v hodnotě 1 000 Kč – Sushi Corso

1. místo –  Lenka Tichánková 
poukázka v hodnotě 1 500 Kč – Kaskáda pizza 
restaurant

Náměstí v Dolních Břežanech

Sportovní hala

2. místo – Taťána Valová
poukázka v hodnotě 1 000 Kč – Olivův pivovar

3. místo – Eva Šťastná
poukázka v hodnotě 600 Kč – Café Oppidum

Makové pole mezi Dolními Břežany
a Zlatníky

Koledníci
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NÁZORY ZASTUPITELŮ

Společně Pro: Dne 26. 6. 2024 jsme v reakci na novou pracovní pozici 
pana starosty zaslali vedení obce a zastupitelům za hnutí Rozkvět 
otevřený dopis (otištěn v plné verzi):

V Dolních Břežanech dne 26. 6. 2024

Vážený pane starosto, vážení radní a zastupitelé zvolení za hnutí Rozkvět (STAN). 
Obracíme se na Vás v souvislosti s informací o novém působení pana starosty na náročné pozici 

krajského ředitele Úřadu práce – na plný úvazek. 
Už během ustanovujícího zastupitelstva v říjnu 2022 jsme vyjádřili své pochybnosti a obavy nad 

působením pana Nováka v roli neuvolněného starosty. Naše obavy vyplývají z nízké zkušenosti 
pana Nováka s komunální politikou, a také z jeho neznalosti prostředí z důvodu krátkého půso-
bení v Dolních Břežanech. V kombinaci s velkými výzvami, které Dolní Břežany před sebou mají, 
považujeme jeho působení v roli neuvolněného starosty za nezodpovědné.

Obec našeho významu, velikosti a strategické polohy si zaslouží starostu na plný úvazek. Jsme 
přesvědčeni, že nová funkce pana Nováka je téměř neslučitelná s rolí neuvolněného starosty. Celá 
nastalá situace je výsměchem občanům Dolních Břežan. Bagatelizování této situace či srovnávání 
s předchozím starostou není na místě: jeho nasazení, zkušenosti a přesah, kvalita a kvantita jeho 
angažovanosti byly diametrálně odlišné.

Žádáme Radu obce a zastupitele za hnutí Rozkvět, aby nepodceňovali závažnost situace a ak-
tivně pracovali na jejím řešení, a aby pak informovali občany obce o dalším postupu či případné 
změně na postu starosty.

S pozdravem
Zastupitelé za Společně Pro: Zdeňka Hildová, Zuzana Hocková, Jan Jedlička, Petr Lang, Jitka 

Langová, Daniela Murad, Pavel Zástava

Jako konstruktivní opoziční zastupitelé nechceme a ani nemůžeme stávající situaci nechat bez 
povšimnutí. Zasláním otevřeného dopisu rozhodně nemíníme rozpoutávat politický boj, pouze 
poukazujeme na skutečnosti, které ve svém důsledku mohou vést k oslabení plnohodnotného 
fungování a vedení naší obce. Upozorňujeme na fakt, že dolnobřežanský starosta je jedním z pou-
hých čtyř starostů z 25 obcí nad 4 tis. obyvatel v okresech Praha‑západ a Praha‑východ, kteří svou 
funkci vykonávají jako neuvolnění (to znamená, že mají kromě starostování stálé zaměstnání na 
plný úvazek). Nerozumíme skutečnosti, že starosta obce naší velikosti a významu si uprostřed vo-
lebního období aktivně hledá zaměstnání ve vysoké vedoucí funkci. Nezpochybňujeme, že ostatní 
radní za Rozkvět, kteří v Břežanech působí již několik volebních období, pracují dobře, s kontinui-
tou a dobrou znalostí agendy i místního prostředí.

Pozice starosty si však podle nás zaslouží člověka s jasnou vizí s přesahem do dalších volebních 
období. Někoho, kdo se s funkcí starosty plně ztotožňuje, práci pro obec a její občany má jako svou 
absolutní pracovní prioritu. My takového kandidáta v posledních volbách měli.

Na posledním zastupitelstvu jsme napříč politickými stranami věnovali této proble-
matice podnětnou diskuzi. Doporučujeme ke zhlédnutí na tomto odkazu, viz QR kód.
Děkujeme za pozornost a za to, že se o život v naší obci zajímáte.

Vaši zastupitelé za Společně Pro, Dolní Břežany
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Rozvět: Jak ovlivňuje uvolněnost/neuvolněnost starosty kvalitu 
života v naší obci? Jak to vidíme za sdružení Rozkvět na základě 
dlouholetých zkušeností s řízením obce?
Pozice starosty není zaměstnáním se stanovenou pracovní dobou (a to ani v případě uvolněnosti). 
Je to odpovědnost 24/7. Kvalitu starosty a vedení obce neurčuje počet hodin na úřadě, ale výsled-
ky a spokojenost občanů se životem v obci. Jsme právě v polovině volebního období. Co se tedy za 
působení neuvolněného starosty Matěje Nováka v obci podařilo za Rozkvět realizovat?

  Výrazně podporujeme školství v obci. Byly dokončeny kompletní revitalizace školního dvora 
a zahrady mateřské školy Na Vršku. Dokončili jsme přípravu projektu zklidnění ulice Na Vršku 
do podoby veřejného prostoru. Pokračujeme v podpoře strategického rozvoje školských institu-
cí. Žáci dosahují nadprůměrných výsledků v republikovém srovnání. 

  Dokončili jsme projektovou dokumentaci na rekonstrukci budovy č.p. 17, ve které vznikne pro‑
  stor pro dětskou skupinu pro 24 dětí provozovaný pod MŠ. V září bude podána žádost o dotaci. 

  Rozvíjíme aktivity komunitního života v obci. Byl založen skautský oddíl. Nadále podporujeme 
  spolky a komunitní aktivity. Letos proběhne 52 akcí, které obec podporuje nebo organizuje. 

  Investujeme značné finanční prostředky do dalšího rozvoje sportovních a spolkových aktivit. 
Obec finančně vstoupila do vlastnictví fotbalového areálu SK Olympie, zvýšila svůj roční pří-
spěvek na provoz klubu. Hasiči letos získají novou cisternu. Rovněž se podařilo dokončit rozší-
ření skateparku. 

  Byla dokončena příprava projektu revitalizace hřiště ve Lhotě včetně vybudování nové klubov-
ny pro komunitní aktivity. Realizace proběhne v roce 2025. Jednáme o odkupu pozemků v Zá-
lepech pro zajištění prostoru pro komunitní akce. Pokračuje revitalizace Lhoteckého naučného 
okruhu. 

  Aktivně podporujeme a poskytujeme součinnost při vybudování domova pro seniory v  Zále-
pech. Obec bude spolufinancovat investice komunikace a sítí. Projekt již získal stavební povo-
lení. 

  Dokončili jsme realizaci bytového domu pro zaměstnance obce a příspěvkových organizací. Při‑
pravujeme projektovou dokumentaci pro vybudování dalších 12 obecních nájemních bytů. 

  Velkou pozornost věnujeme energetice. Byla zpracována místní energetická koncepce a nasta‑
ven energetický management obce. V  provozu máme fotovoltaiku na střeše školy, další 2 se 
instalují na obou ČOV. Škola má nové kotle, dokončuje se projekt využití vrtů pod halou pro 
chlazení nového pavilonu. Jídelna má nové konvektomaty. Stali jsme se aktivním zákazníkem 
s cílem využít možnosti sdílení elektřiny v rámci obecních objektů. Byl podán projekt na obmě-
nu veřejného osvětlení.

  Iniciovali jsme jednání na Ministerstvu dopravy o testovacím otevření nájezdů na okruh s cílem 
dosáhnout jejich trvalého otevření. Zrealizovali jsme řadu opatření k  zvýšení bezpečnosti – 
nové chodníky, semafory, opatření u Kaštanky a směrem na Točnou. Pokračují rekonstrukce 
místních komunikací. 

  Poskytli jsem součinnost při otevření obchodu BILLA. Jsme aktivní při umisťování nových 
  e-commerce výdejních boxů. 
Zásadní pro nás zůstává udržení kvality veřejných prostor a obecních budov, rozšiřování a údržba 
zeleně. V rámci každoročních akčních plánů mohou občané sledovat, co chceme v daném roce 
zrealizovat a jak se to daří. V předvolební kampani jsme měli motto: Plán, práce, vůle, výsledek. 
Všechny popsané projekty se daří realizovat právě proto, že pracujeme v  motivovaném týmu  
a víme, kam směřujeme. Obci věnujeme svůj čas a energii. A opravdu nám záleží na výsledku. Bu-
deme rádi, pokud občané sami posoudí, zda jsou na tom v okolních obcích s uvolněnými starosty 
výrazně jinak. 

Zastupitelé za sdružení Rozkvět
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PROGRAM                   Sobota 22.6.2024

11.00

11.05
12.30

13.00
14.00

14.30
15.00
16.00
16.30
17.00
17.30

Generální partneři:                      

JÍZDA SLUNOVRATU

Zahájení akce
Setkání historických automobilů a motocyklů, expedičních a offroadových 
vozidel
Hudebník Nicholas Roy Arthofer
Přednáška české závodnice Barbory Holické a mechanika Tomáše Nerudy  
z Rallye Dakar Classic s Citroënem 2CV „kachna“
Kapela Jazzika
Ukázka výměny kola pomocí hydropneumatického podvozku u vozu  
Citroën DS z roku 1973, ukázka historických kol a motocyklů
Módní přehlídka - Vlastenectví v odívání
Kapela Jazzika
Křest sochy Sculpture line
Módní přehlídka - Hollywoodské velké večerní 30.-40. let
Vyhlášení výsledků fotosoutěže Dolních Břežan
Kapela The Villains

DOPROVODNÝ PROGRAM
Simulátor nárazu, reakční trenažér pro řidiče s kontrolou periferního vidění
Unikátní hasičský automobil American LaFrance z roku 1926 o délce 11,4 m
Salonní pouťový flašinet
Pro děti: jízda zručnosti na kole, výtvarná soutěž

Změna programu vyhrazena.

Pestrá nabídka občerstvení, pivní speciály, vína, prosecca, míchané i nealko nápoje

DOLNÍ BŘEŽANY, NÁMĚSTÍ NA SÁDKÁCH

Jízda slunovratu 17. 6.
Unikátní historická vozidla, jazzová hudba, dámy oděné do elegantních šatů, to vše navodilo krás-
nou dobovou atmosféru, díky které jsme se mohli krátce ohlédnout v čase.
Setkání historických automobilů a  motocyklů, 
expedičních a  offroadových vozidel začalo již 
v dopoledních hodinách.

Velmi poutavé bylo vyprávění české závod-
nice Barbory Holické, která společně s  navigá-
torkou Lucií Englovou, přepsala historii, když 
s  netradičním vozem, ikonickým Citroënem 
2CV, lidově zvaným Kachna, dojela letos do cíle 
Rallye Dakar Classic. Vystoupil také mechanik 
Tomáš Neruda, který děvčata na cestě za tímto 
úspěchem provázel.

Pódiový program ovládla kapela Jazzika, kte-
rá zde představila svůj pestrý repertoár, od swin-
gových perliček, přes světoznámé evergreeny, 
latinsko‑americké rytmy až po ty nejmalebněj-
ší české dobové hity a  popové oldies. Nemoh-
ly chybět oblíbené módní přehlídky. Modelky 
tentokrát vynesly modely z období protektorátu 
a také hollywoodské velké večerní z 30.–40. let minulého století.

Zejména muži jistě ocenili ukázku výmě-
ny kola pomocí hydropneumatického pod-
vozku u vozu Citroën DS z roku 1973. Divácky 
atraktivní byla také prezentace unikátního 
hasičského automobilu American LaFrance 
z roku 1926. Salonní pouťový flašinet, vyro-
bený v  roce 1894, byl též zajímavým zpest-
řením.

V  rámci doprovodného programu si ná-
vštěvníci mohli vyzkoušet simulátor nárazu 
a reakční trenažer pro řidiče s kontrolou pe-
riferního vidění. Spolek POCTA připravil pro 
děti jízdu zručnosti na kole. Proběhla také 
výtvarná soutěž s motoristickou tematikou.

V odpoledních hodinách se v Keltském parku uskutečnil křest sochy v rámci sochařského fes-
tivalu Sculpture line. Letošní ročník přinesl do naší obce umělecká díla TREE IN THE BOX a UR-
BANTREE I. sochaře Ondřeje Olivy.

Občerstvení bylo v letošním roce stylově nabízeno převážně z food trucků a zapojily se i místní 
provozovny. Nabídka tak byla velmi rozmanitá.

Závěr večera patřil stálici naší akce, kapele The Villains. Díky pěknému počasí nikdo nepospí-
chal domů, a tak i po skončení programu náměstí pěkně žilo až do večerních hodin. Tradiční dík 
patří všem, kteří se na přípravě akce podíleli a už nyní se těšíme na další společnou jízdu.

Lucie Vospělová
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Zpívání
pod platany
Ve čtvrtek 27. června se na náměstí v  Dol-
ních Břežanech opět uskutečnilo pěvecké 
vystoupení sboru Endorfin. Pohodová atmo-
sféra, známé hity, rozezpívaná většina pub-
lika...

Velmi příjemný způsob, jak společně přiví-
tat léto a prázdniny. Děkujeme!             M.M.

Festival z lásky
Předposlední srpnovou sobotu se uskutečnil v Mlynářském 
parku již druhý ročník Festivalu Z Lásky. Slovy účastníků byl 
celý den protkaný milou, přátelskou a duši i  tělo hladící at-
mosférou. Program, odehrávající se rovnou na třech „stagích“, 
z nichž jednu zaštítil Prostor Lilie a druhou Jurta u Potoka, 
byl vskutku barvitý a  vhodný pro všechny věkové katego-
rie – workshopy rukodělných výrobků, protažení těla jógou či tancem, přednášky a workshopy na 
rozvinutí sebe sama. V rock & rollových rytmech roztančila diváky kapela Chuan Pedro Rodrigez 
a celý den v lásce a radosti zakončilo hudební uskupení Tranzan. Na své si přišli i milovníci dob-
rého a kvalitního jídla, zmrzliny a pití a ve volných chvílích bylo možné nechat se namasírovat 
či nakoupit si krásné, jak jinak než s láskou dělané šaty, šperky, parfémy a jiné úžasné výrobky. 
Všem s láskou a ze srdce děkujeme za spoluvytvoření krásného a milého dne. Kdo jste letos nebyli, 
můžete si zapsat datum a připojit se za rok 23. 8. 2025, kdy se koná další ročník. 

Michal Zemek
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Indiáni od Hadí řeky
V indiánské sezóně 2024 se na louce v Malé Lečici na břehu řeky Kocáby sešlo mnoho indiánů 
z různých kmenů a z různých částí republiky. Společným cílem bylo prožít krásné dva týdny plné 
her a společných zážitků.

Letos se na naší louce objevila Pevnost Boyard společně s obyvateli pevnosti. Indiáni se s nimi 
domluvili na spolupráci a možnosti získání pokladu.

Každý den jsme hráli o klíče a indicie k hádance. Přišel nás navštívit i otec Fura, který dětem 
dával záhadné úkoly a hádanky. Na konci tábora děti získaly slíbený poklad z Pevnosti Boyard.

I  letos nás několikrát navštívil Šaman Virakoča (Jiří Šimák), který je jedním ze zakladatelů 
a ochráncem našeho tábora. Těšíme se na další léto strávené s Vašimi dětmi.

Hok Hej indiáni, zdraví Šamanka Pajajapa (Pavlína Vacátková)

Svišti z Břežan
Skautský oddíl Svišti z Břežan uzavřel 
léto táborem na okraji Brd. Program 
s tématikou pokladu kapitána Flin-
ta podněcoval ke zdravé soutěživosti 
mezi účastníky, zároveň se členové 
posádek učili táhnout za jeden provaz 
a konat dobré skutky. Poslední večer se u slavnostního 
ohně narodila nová družina vlčat, složená z nejstarších 
a nejzkušenějších členů.
Růst oddílu by nebyl možný bez vedoucích, jejichž dob-
rovolná práce je nutným předpokladem udržitelnosti 
oddílu. Zatím nás to všechny baví a na start nového roč-
níku v září jsme připraveni!

 Matěj Novák
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Setkávání s klasicku hudbou
aula ZŠ Dolní Břežany od 18.00.
22. 9.   Bohuslav Matoušek – housle a viola 
Koncert k životnímu jubileu významného českého houslisty a pedagoga.

Další koncerty se konají v atriu laserového centra ELI Beamlines od 18.00.
6. 10.   Guitar 4mation – mezinárodní kytarové kvarteto 
 9. 11.   Escualo Quintet – profesionální instrumentalisté,
     věnující se stylům Tango argentino 
14.12.   Jiří Vodička – housle a komorní ensemble Arti Allegre

Vstupenky na koncertyklasickehudby.cz. a v našem infocentru. 

Slavnostní otevření skateparku
První školní den se uskutečnilo slavnostní otevření skateparku. Návštěvníky akce zde přivítal 
starosta obce Matěj Novák, místostarosta Lubomír Havel a za realizační firmu Bonidee promluvil 
Martin Loužecký. Po slavnostním přestřiže-
ní pásky následovala exhibice na skatech, 
kolech a koloběžkách a dále také soutěž  
o nejlepší trik. Soutěžící se opravdu snažili, 
a tak rozhodování nebylo snadné. Naštěstí 
cen bylo dost, a díky tomu si vzpomínku na 
příjemné odpoledne odneslo hned několik 
účastníků.

Lucie Vospělová
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Sbírka SK Olympie na novou umělku
běží naplno
O letošních prázdninách si břežanští fotbalisté moc odpočinku neužili. Tréninky nejstarších muž-
stev začaly již v červenci, v srpnu odjelo sedm mládežnických týmů na soustředění a mladší kate-
gorie vsadily na příměstské kempy, mezi nimiž vynikal již 5. ročník Kempu Jiřího Bílka.

Kromě sportovní činnosti jsme se nejvíce sou-
středili na sbírku na výměnu nové umělé trávy. 
Původní je již značně opotřebovaná, a proto ji na 
podzim musíme vyměnit. Vyhlásili jsme proto 
sbírku „SK Olympie SOBĚ“. Zatím jsme od 58 
dárců vybrali 713 tis. Kč, tedy zhruba 40 % po-
žadované částky. Zbývá nám už „jen“ necelých 
1,1 mil. Kč. 

I tímto článkem prosíme čtenáře o zvážení 
daru. Kromě dobrého pocitu a potvrzení pro fi-
nanční úřad (snížíte si daně) dárcům nabízíme 
i zvěčnění jejich jména, přezdívky či loga na pa-
máteční tabuli v podobě fotbalového hřiště (viz 
níže). Je umístěná na strategickém místě – hned 
vedle vchodu do naší vyhlášené restaurace. Dě-
kujeme všem stávajícím i budoucím dárcům!

Honza Jedlička,
místopředseda SK Olympie Dolní Břežany

SK OLYMPIE SOBĚ je akce na pořízení no-
vého umělého trávníku (UMT) na trénin-
kovém hřišti. Pomozte nám, prosím, tento 
projekt uskutečnit a  staňte se sponzorem 
vybrané části nové umělky. Více informaci 
naleznete na webu
www.skolympie.cz/umelka
nebo pod tímto QR kódem.
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Sport a Fun Academy má za sebou léto 
plné kempů, běží přihlašování do kroužků 
na nový školní rok!
Naše akademie má za sebou léto plné kempů, celkem jich proběhlo devět a zúčastnilo se jich přes 
200 malých sportovců od předškoláků až po starší školáky! Tímto bychom rádi poděkovali všem, 
kteří si naši organizaci vybrali a pomohli nám na kempech navodit přátelskou atmosféru, díky 
které si mohl každý svůj týden plný pohybu a radosti užít naplno! Sportovali jsme v tělocvičnách 
i venku, chodili na výlety, koupali se, soupeřili na turnajích, společně se smáli a užívali si léto se 
vším všudy, a to nejen děti, ale i trenéři.

Nyní už je ale čas otočit list a koukat se dál, začíná nový školní rok a brzy se můžete těšit i na 
nové kroužky a tréninky Sport a Fun Academy. Letos ve více než třiceti lokalitách a čtyřech krajích 
nabídneme přes sto hodin kroužků. Těšit se můžete na náš trenérský tým, plný mladých a nadše-
ných trenérů a vedoucích se zásobou těch nejzábavnějších her a sportů. Na některých kroužcích 
potkáte staré známé tváře, představíme Vám ale i řadu těch nových!

V Dolních Břežanech nabízíme florbalové a basketbalové tréninky v tělocvičně základní školy 
a všeobecně sportovní přípravku GYM Academy v mateřské škole. Florbal trénujme ve středu a pá-
tek, basketbal jen v pátek. V obou sportech jsou mladí sportovci rozděleni do dvou skupin podle 
věku, mladší skupina je pro 1.–4. třídu, starší potom pro 5.–9.! GYM Academy pro předškoláky je na 
programu každou středu od 15:30 do 16:30. Další kroužky otevíráme také v okolních obcích. Jejich 
kompletní přehled včetně časů konání a přihlášky naleznete na www.academy‑sport.cz. Přihlašo-
vání je v plném proudu, tak neváhejte! Začínáme už poslední týden v září.

Na našem webu https://funacademy.cz také najdete harmonogram školního roku 2024/2025 
a přehled akcí, které plánujeme.

Přejeme Vám úspěšný školní rok a těšíme se na nové společné zážitky!
Vítek Voltr
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BOHEMIA CARS PRAGUE
–	 prodej	ojetých	osobních	a	užitkových		
	 vozidel	se	zárukou
–	 výkup	vozidel	za	férovou	cenu
–	 výhodné	financování	a	pojištění	vozidel
–	 ruční	mytí	vozidel
–	 autopůjčovna
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        děti od 9let a dospívající 
            školní poradenství 
            koučink 
            terapeutické poradenství  

  
  

  
  
  
  
  
  
 
  

 

ŽŽiivvoott  jjee  cceessttaa..    
RRááddaa  TTěě    
vv  nnáárrooččnnýýcchh  eettaappáácchh    
ddoopprroovvooddíímm..  
 

DDOOMMIINNIIKKAA  AADDAAMMOOVVÁÁ

children 9ys above & adolescents 
school counselling 
coaching 
community counselling 

dospělí a senioři 
koučink 
terapeutické poradenství  
rozvoj paměti a myšlení 

DominikaAdamova.cz       osobně i online 
info@dominikaadamova.cz            705 005 362
    
 705 005 362 

Life is a path. 
I‘ll accompany you  
on its bumpy parts. 

DDOOMMIINNIIKKAA  AADDAAMMOOVVÁÁ

adults and seniors 
community counselling  
mental coaching 
 

DominikaAdamova.cz                 in-person & online 
info@dominikaadamova.cz      +420 705 005 362
    
 705 005 362 

tel.: 777 038 001, www.gato.cz
Řešíme ihned

Odvoz starého nábytku 
na skládku!

Vyklízení sklepů, bytů, pozůstalostí...
Naložíme a odvezeme cokoliv.

Vše za rozumnou cenu.
Stěhování – doprava.

Tel.: 773 484 056

Sběratel s více něž 30 letou praxí,
koupí a bezplatně ohodnotí

STAROŽITNOSTI VŠEHO DRUHU 
Např: obrazy, mince, zlato, hodiny,

porcelán a další starožitnosti.
Platím vždy hotově na místě.

Nejlepší ceny od sběratele!

tel.: 732 961 266 

PRODEJ SLEPIČEK
ČERVENÝ HRÁDEK PRODÁVÁ SLEPIČKY

Tetra hnědá, Dominant všechny bavy,
Green Shell – typu Araukana a Dark Shell – typu Maranska

cena od 230 Kč/ ks.
Prodej: 28. 9., 30. 10. a 23. 11. 2024 

Dolní Břežany – u fotbalového hřiště – 14.50 hod.
Výkup králičích kožek – cena dle poptávky,

doprava 189 Kč za celý nákup, doporučujeme objednávat!
Info: Po–Pá 9.00–16.00 hod., tel. 601 576 270, 728 605 840

www.drubezcervenyhradek.cz 
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Z HISTORIE

Rok 1974 v Dolních Břežanech
Po úmrtí Jaromíra Princlíka, dosavadního kronikáře, se mezi lety 1952 až 1972 v obci kronika ne-
vedla. Pomyslné veslo převzala ředitelka MŠ Zlatníky, paní Zdena Kratochvílová. Její první zápisy 
tedy byly popisné – v obci se nacházelo sídlo Jednotného zemědělského družstva (JZD), a to v are-
álu bývalého arcibiskupského dvora. V  budově Místního Národního výboru (MNV) byla kromě 
kanceláří pobočka České státní spořitelny, pošta a veterina. V prvním poschodí byl byt. Poštovní 
novinová služba tehdy nabízela 8 deníků a 114 (?) druhů časopisů. V obci působil truhlářský pod-
nik Mikrotechna Modřany, tiskárna a kulturní dům.

Posuňme se nyní již do roku 1974, co se tehdy v obci událo? Kronikářka nejprve zmiňuje zvele-
bovací akce místní samosprávy – asfaltování ulic, budování kanalizace nebo výsadbu 100 ks lip 
na různých místech Břežan. Velkou událostí bylo otevření prodejny potravin ve Lhotě 22. prosin-
ce 1974. Ze stavebních počinů lze jmenovat i zahájení stavby sedmi rodinných domků a pokračo-
vání výstavby činžovního domu s devíti byty. Ve sportovním areálu se začalo budovat volejbalové 
a nohejbalové hřiště.

Kulturní akce v obci měly tradiční rytmus: rok začal masopustním průvodem, pokračoval osla-
vou Mezinárodního dne žen, besedou s důchodci, prvomájovým průvodem, lampionovým průvo-
dem a končil besedou u příležitosti Měsíce československo‑sovětského přátelství.

Nemálo místa bylo v  kronice věnováno i  politickým událostem doma i  v  zahraničí. Zmiňme 
například otevření metra trasy C z Kačerova na Sokolovskou (Florenc). Z popisu počasí stojí za 
zmínku vichřice 18. srpna, která napáchala v obci velké škody – vývraty stromů, strhané střechy, 
ale i poničení úrody obilí.

V zámku od 1. září fungovala Vysoká škola sboru národní bezpečnosti, řízená Ministerstvem 
vnitra. Od 1. července se Praha rozrostla o 30 obcí. Připojením Písnice, Cholupic, Točné a Zbraslavi 
se Břežany staly první obcí za hranicí Prahy.    Veronika Stachurová Kucrová

  
  
  

  
  

        děti od 9let a dospívající 
            školní poradenství 
            koučink 
            terapeutické poradenství  

  
  

  
  
  
  
  
  
 
  

 

ŽŽiivvoott  jjee  cceessttaa..    
RRááddaa  TTěě    
vv  nnáárrooččnnýýcchh  eettaappáácchh    
ddoopprroovvooddíímm..  
 

DDOOMMIINNIIKKAA  AADDAAMMOOVVÁÁ

children 9ys above & adolescents 
school counselling 
coaching 
community counselling 

dospělí a senioři 
koučink 
terapeutické poradenství  
rozvoj paměti a myšlení 

DominikaAdamova.cz       osobně i online 
info@dominikaadamova.cz            705 005 362
    
 705 005 362 

Life is a path. 
I‘ll accompany you  
on its bumpy parts. 

DDOOMMIINNIIKKAA  AADDAAMMOOVVÁÁ

adults and seniors 
community counselling  
mental coaching 
 

DominikaAdamova.cz                 in-person & online 
info@dominikaadamova.cz      +420 705 005 362
    
 705 005 362 

Putovní výstava 
Náměstí Na Sádkách hostí po celé září výstavu 
projektů podpořených z IROP. Jedná se o výběr 
projektů oceněných v nejrůznějších soutěžích 
či anketách. Jedním z  oceněných projektů je 
například břežanský parkovací dům, který zís-
kal hned 2 ocenění v soutěži Stavba roku Stře-
dočeského kraje 2022.

Přijďte se podívat!
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DIVADLO

Dolní Břežany – amfiteátr v Mlynářském parku
Občerstvení zajištěno 
www.DolniBrezany.cz

Adéla ještě
nevečeřela 

15. 9. 2024 ·  19:30
Herecký Roj Ohrobeckých Buditelů
uvádí divadelní představení
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Více informací na 
www.DolniBrezany.cz

Užijme si podzim !
15|09 Divadlo v amfiteátru

21|09 Svatováclavské slavnosti

27|09 Noc vědců

28|09 Nohejbal Poustevna CUP – Zálepy

05|10 Pingpongový turnaj

05|10 Seniorská olympiáda – Jarov

13|10 Lhotecká drakiáda

19|10 Rybářské závody – dospělí

31|10 Halloween

02|11 Volejbalový turnaj smíšených družstev

15|11 Zahrádkářská zábava

15|11 Taneční zábava SDH Lhota

17|11 Svatomartinský lampionový průvod – Zálepy


